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    DOM NI SAMO HIŠA, DOM SMO LJUDJE 

 

 

Spoštovani, 

 

vsem, ki ste prispevali članke, misli, pesmi in ostale prispevke za novo številko 

glasila, se iskreno zahvaljujeva. 

Želiva vam prijetno branje. Obenem vas obveščava, da lahko na domski spletni strani 

www.dso-vic.si najdete koristne in zanimive informacije o bivanju, prehrani, projektih, 

dodatnih storitvah in drugih dejavnostih v našem Domu. 

 

 

Miki, Rozi 
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Težke in lepe stvari, vse se končajo, težave izginejo v pozabo, lepo pa ostane. V tem 

je skrivnost življenja.  

 

– Nejc Zaplotnik, Pot 

 

Kaj napisati v uvodnik glasila v letu, ko nam je nepredvidljiv virus življenje postavil na 

glavo? V letu, ko sta bila na preizkušnji solidarnost med ljudmi in upoštevanje novih 

pravil, s katerimi se nismo vedno strinjali, pa vendar smo jih upoštevali. V letu, ko 

nam je bila stalna spremljevalka obrazna maska in nekaj mesecev tudi druga 

zaščitna oprema pri delu s stanovalci. V letu, ko so bili naši neposredni stiki zelo 

omejeni, v letu brez skupinskih druženj … 

Leto 2020 se je začelo z optimističnimi načrti. 

Pospešeno smo pripravljali dokumentacijo in finančno 

konstrukcijo za obnovo enote Kolezija in pripravo 

prostorov za uvedbo novega koncepta dela 

gospodinjskih skupin. Nadaljevali smo z 

izobraževanjem vodstvene skupine ter pričeli z 

izobraževanjem zaposlenih za uvedbo novega 

koncepta dela. Prvi val epidemije je v začetku marca 

prekinil vse naše načrtovane aktivnosti razvoja ter 

naše delovanje zožil samo na boj proti temu, da 

okužba ne bi vdrla v Dom. Na podlagi strokovnih 

priporočil, vladnih odlokov ter sprejete interventne 

zakonodaje smo izvedli vrsto ukrepov za preprečitev vnosa okužbe v Dom. S težkim 

srcem smo Dom prvič v zgodovini njegovega delovanja za obiske in izhode 

stanovalcev popolnoma zaprli – vse z namenom preprečitve vnosa okužbe v Dom. V 

enoti Kolezija smo se v prvem valu z upoštevanjem ukrepov tako uspešno izognili 

vnosu okužbe in prvi val prestali brez okužb pri stanovalcih. Sledilo je poletje in delna 

sprostitev aktivnosti, zopet so bili možni obiski, vendar smo se celo poletje 

pospešeno pripravljali na napovedan drugi val. Po protokolih smo si naredili 

precejšnje zaloge zaščitne opreme ter v skladu z navodili pripravili krizni načrt z 

nameščanjem stanovalcev v sivo in rdečo cono. 

V drugi polovici septembra se je pričela epidemiološka slika v Sloveniji in v Mestni 

občini Ljubljana hitro slabšati. Virus se je širil med prebivalstvom in preko vrnitve 

stanovalca iz bolnišnice v začetku oktobra prišel tudi v enoto Kolezija. Zaradi pojava 

prvih okuženih stanovalcev predvsem v bivalni enoti D smo rdečo cono organizirali v 

pritličju bivalne enote D. Pričela se je bitka z virusom: preseljevanja stanovalcev, 

temeljito spremljanje njihovega zdravstvenega stanja, vzpostavitev videoklicev med 

stanovalci in svojci ter redne objave na spletni strani in Facebook profilu Doma z 

namenom ažurnega obveščanja svojcev in širše javnosti. Do 31. 12. 2020 je bilo z 

novim koronavirusom okuženih skupno 93 stanovalcev in 54 zaposlenih. 

Zaradi zbolevanja zaposlenih smo pričeli z zaposlovanjem novih delavcev, na pomoč 

so nam priskočili prostovoljci Slovenske filantropije in Rdečega križa, redovnice 

Slovenske škofovske konference, študenti zdravstvene nege in medicine, zaposleni 

pa so bili razporejeni na delo v celodnevne turnuse. Bilo je težko, vendar smo zmogli. 
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Zmogli smo zato, ker smo stopili skupaj, ker nam je mar za naše stanovalce, ker se 

zavedamo, da skrbimo za ranljivo skupino, ki ne zmore več sama skrbeti zase. Težko 

smo pričakovali cepivo in konec decembra in v začetku januarja proti novemu 

koronavirusu cepili 74 stanovalcev in 23 zaposlenih. Od 4. januarja 2021 v enoti 

Kolezija tako nimamo več okuženih stanovalcev, med tistimi stanovalci, ki se v 

drugem valu niso okužili, pa beležimo visoko precepljenost. Iz navedenih razlogov se 

zato nadejamo, da se bo življenje v Domu postopoma le začelo vračati v stare tirnice. 

Teden dni po drugem odmerku cepiva bomo pričeli z aktivnostmi v manjših skupinah, 

ponovno bomo odprli kavarnico, omogočili prehranjevanje v domski jedilnici, 

postopoma sproščali obiske in izhode ter pričeli z načrtovanjem korakov nadaljnjega 

razvoja obnove in izvedbe aktivnosti v zvezi z uvajanjem novega koncepta dela. Še 

vedno se bomo morali obnašati samozaščitno, paziti bomo morali na osebno higieno, 

nositi bomo morali maske, vendar bo življenje teklo naprej. Kot piše Nejc Zaplotnik: 

pozabili bomo grdo in ostalo bo samo lepo, ker je v tem skrivnost življenja. 

V letu 2020 je bilo lepo tudi to, da smo 19. in 20. 11. 2020 uspešno opravili zunanjo 

presojo kakovosti ter podaljšali certifikat kakovosti E-Qalin. Presojevalca sta pohvalila 

naše delo in zavezanost k izboljšavam ter v svojem poročilu podala zelo dobro oceno 

našega dela. Kljub zelo težkim časom nam uspeva, da vzdržujemo visoko stopnjo 

kakovosti naših storitev in se vsakič znova potrudimo, da bi bili še boljši. 

Lepo je bilo tudi, da ste svojci kljub vsem omejitvam v večini z razumevanjem 

sprejemali našo skrb za vaše bližnje, nam zaupali in nam pošiljali spodbudne 

besede. Iskrena hvala, ker ste bili našim stanovalcem in nam zaposlenim v oporo v 

teh nenavadnih časih. Iskrena hvala stanovalkam in stanovalcem, da ste premogli 

moč sprejemanja selitev in prepoznavanja zaposlenih, ko so vam nudili oskrbo in 

zdravstveno nego v zaščitni opremi. In nenazadnje iskrena zahvala zaposlenim, ker 

niste obupali, ker ste vztrajali ter vestno in skrbno izvajali storitve oskrbe in 

zdravstvene nege ter rehabilitacije za stanovalce. Dragocen prispevek k izvajanju 

delovnih nalog so v zadnjih osmih mesecih prispevali tudi vsi prostovoljci, ki so 

sodelovali z našim Domom, tako pri nudenju storitev neposredne skrbi za stanovalce 

kot izvajanju prevozov za naše zaposlene v času ukinitve delovanja javnega prevoza. 

Velik poklon vsem. 

Sodelavci so se kljub opisanim razmeram v letu 2020 vseeno potrudili in zbrali tudi 

prispevke za novo številko kolezijskega glasila Korenine, za katero verjamem, da bo 

tudi tokrat vsebovalo zanimive vsebine in prispevke naših stanovalcev, njihovih 

svojcev in zaposlenih. Želim vam prijetno branje, ustvarjalcem pa izrekam priznanje 

za odlično pripravljeno glasilo. 

 

Direktorica 
mag. Melita Zorec 
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Spoštovane stanovalke, stanovalci, 

 

pred nami je nova številka domskega glasila Korenine, ki je izšla ob 39. obletnici 

prvih vselitev novih stanovalcev v Dom starejših občanov Ljubljana Vič - Rudnik, 

enoto Kolezija. Vselitve v novo enoto so se namreč pričele 4. februarja leta 1982. 

To, devetintrideseto leto delovanja naše enote, ki je tudi predjubilejno, pa je najbolj 

žal zaznamovalo dogajanje v zvezi z epidemijo covida-19. Epidemija je v celoti 

porušila načrte v zvezi z načrtovanimi aktivnostmi za stanovalce. Izostala so 

izobraževanja sodelavcev Doma za uvedbo novih načinov dela. Zastale so aktivnosti 

v zvezi s pripravo na prenovo objektov enote Kolezija, ki bi omogočila uvedbo 

gospodinjskih skupin v bivalne enote in pričetek sodelovanja med stanovalci in 

zaposlenimi na podlagi modela kulture usklajenih odnosov. Vse izkušnje, nabrane v 

desetletjih organiziranega domskega varstva po modelu dela Doma kot 

organizacijskih enot kažejo, da oddelčno-organizacijski model ne udejanja možnosti 

zadovoljitve vseh potreb stanovalcev in stanovalce izloča iz procesa odločanja o 

sebi. Stanovalci morajo postati center aktivnosti modela delovanja Doma. So aktivne 

osebe, sposobne odločanja o sebi in sodelovanja v procesu zadovoljevanja dnevnih 

potreb po negi in oskrbi. Zaposleni so na delu zato, da s stanovalci sodelujejo v 

procesu socialne oskrbe, zdravstvene nege in zadovoljevanja potreb stanovalcev kot 

socialnih bitij. In ravno to model sodelovanja med stanovalci in zaposlenimi v 

gospodinjskih skupinah na podlagi kulture usklajenih medsebojnih odnosov tudi 

omogoča. Seveda novi model dela zahteva drugačne prostorske pogoje, kot jih 

imamo v naših 39 let starih objektih domske enote Kolezija, zato je pred uvedbo 

gospodinjskih skupin potrebna temeljita prenova enote. Treba je tudi na novo 

usposobiti in pripraviti zaposlene za delo s stanovalci, ki bo potekalo na drugačni 

osnovi, kot do sedaj. 22. januarja 2020 smo pričeli z izobraževanji zaposlenih, ki bi 

trajala leto in pol, vsak mesec po štiri pedagoške ure. V februarju smo izvedli tudi 

drugo delavnico.  

Žal pa so v začetku marca s pojavom covida-19 v Sloveniji nastopile izredne 

razmere. Že 6. marca smo na podlagi sklepa Vlade oziroma pristojnih ministrstev 

Dom za obiske popolnoma zaprli. Ukinili smo vse skupinske aktivnosti in napovedana 

izobraževanja ter za stanovalce uvedli samoizolacijo po sobah. V skladu z navodili 

NIJZ smo vzpostavili prostore za izolacijo in prostore za karanteno. Prepovedano je 

bilo prinašanje paketov stanovalcem, zato smo s pomočjo socialne službe 

stanovalcem omogočili videoklice s svojci ter nakup sadja in priboljškov. Omogočeno 

je bilo obiskovanje stanovalcev v primerih izrednega poslabšanja zdravstvenega 

stanja. Izvajali smo individualno fizio- in delovnoterapevtsko obravnavo stanovalcev 

ter individualno družabništvo. Pozorno smo spremljali zdravstveno stanje 

stanovalcev. V začetku maja je bila epidemiološka slika v Ljubljani bolj ugodna in od 

11. maja 2020 so bili zopet omogočeni omejeni obiski stanovalcev.  

Z vsemi naštetimi ukrepi smo v enoti Kolezija vdor virusa med stanovalce v prvem 

valu epidemije v celoti preprečili. S 1. junijem 2020 je bil prvi val epidemije po 80 

dneh uradno končan. V tistih dneh je bil naš Dom na veliki preizkušnji. Odlično smo 

jo prestali zato, ker smo znali strniti svoje vrste, se zanesti na lastno znanje in si bili 
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tako stanovalci, kot zaposleni v medsebojno oporo, ko nam je bilo težko. Vsem 

svojcem naših stanovalcev se zahvaljujemo za razumevanje situacije in omejevanja 

obiskov njihovih najdražjih. V juniju smo spet pričeli s sprejemi novih stanovalcev. 

Obiski stanovalcev so se izvajali napovedano, svojci so pri obiskovanju uporabljali 

zaščitno opremo. Stanovalci so se vrnili na obroke v centralno jedilnico, omogočeni 

so bili prosti odhodi in prihodi stanovalcev iz Doma in nazaj v Dom.  

V času prvega vala epidemije covida-19 pa smo nadaljevali tudi z aktivnostmi v zvezi 

s pridobivanjem gradbenega dovoljenja za obnovo objektov enote Kolezija in 22. 

junija 2020 je Upravna enota Ljubljana izdala gradbeno dovoljenje, ki je podlaga za 

nadaljnje aktivnosti v zvezi gradnjo. V tem času je potekalo tudi usklajeno 

dogovarjanje z našim ustanoviteljem, Ministrstvom za delo, družino, socialne zadeve 

in enake možnosti v zvezi s finančnim načrtom izgradnje in zagotavljanjem 

prostorskih normativov za stanovalce v obnovljenih objektih in bivalnih enotah. 

Pooblaščenemu projektantu smo dali v izdelavo tudi dokončni projekt za izvedbo 

obnove enote Kolezija. Po potrditvi virov financiranja in finančnega načrta obnove 

bomo predvidoma proti koncu letošnjega leta pripravili javni razpis za realizacijo prve 

faze obnove objektov Kolezija, ki bo obsegala predelavo podstrehe objekta A v 

bivalno enoto, postavitev novih namenskih prostorov lahke nadgradnje na teraso nad 

centralno jedilnico pritličja in končanje energetske sanacije objektov Kolezija vključno 

s prenovo prezračevalnega sistema kuhinje, jedilnice, dnevnih prostorov, pritličja in 

pralnice. Načrtujemo, da bo prva faza obnove dokončana v letu 2022.  

V septembru smo stanovalcem zaradi slabšanja epidemiološke slike na področju 

Ljubljane spet začasno odsvetovali prihode in odhode v in iz Doma. 4. oktobra smo 

se v naši enoti srečali s prvo okužbo z novim koronavirusom pri stanovalcu, 

odpuščenem iz bolnišnice. Do 23. oktobra smo imeli potrjeno okužbo že pri 23 

stanovalcih. V pritličju bivalne enote D smo zaradi večje gostote okužb organizirali 

rdečo cono, izselili neokužene stanovalce in namestili okužene iz ostalih bivalnih 

enot. 19. oktobra je bila na območju Republike Slovenije spet razglašena epidemija. 

Ukinjene so bile vse skupinske aktivnosti in prepoved obiskov svojcev razen 

najnujnejših.  

Življenje v Domu je potekalo prilagojeno razmeram. Kot v vsej državi smo morali tudi 

v Domu upoštevati vse omejitve, ki so v veljavi in še posebne omejitve za domove 

starejših občanov. Te omejitve smo zaposleni, še posebej pa stanovalci težko 

sprejemali. Omejitve, strah pred boleznijo in bolezen sama so obolelim stanovalcem 

in zaposlenim povzročali veliko trpljenja. Vsi – stanovalci, njihovi svojci in zaposleni 

se s tako hudimi razmerami in omejitvami na področju osebnega in javnega zdravja 

še nismo srečali. Vendar v najtežjih trenutkih epidemije in ob velikem številu obolelih 

stanovalcev in zaposlenih nismo ostali sami. Na pomoč so nam priskočili prostovoljci 

Rdečega križa in Slovenske filantropije ter redovnice Slovenske škofovske 

konference, za pomoč in podporo stanovalcem v težkih trenutkih pa so poskrbele 

psihoterapevtke organizacije Kairos. Vsem naštetim velja velika hvala iz srca.  

Zadnjo nedeljo v decembru so stanovalci naše enote naposled dočakali težko 

pričakovano cepljenje proti okužbi s covidom-19. Cepljeni so bili skoraj vsi stanovalci, 

ki še niso preboleli okužbe z novim koronavirusom. Že 31. decembra med stanovalci 

ni bilo več zaznanih okužb. To je bilo za stanovalce, svojce in zaposlene najlepše 
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novoletno darilo in popotnica za vstop v novo leto. Ponovno testiranje stanovalcev 4. 

januarja je ta rezultat tudi potrdilo. Ukinili smo rdečo cono v pritličju bivalne enote D in 

stanovalce preselili nazaj v njihove sobe. S 6. januarjem smo povečali število obiskov 

stanovalcev, ki pa so še vedno najavljeni, nadzorovani in z uporabo zaščitne opreme 

na vnaprej dogovorjenih mestih. Ponovno smo pričeli sprejemati nove stanovalce. 

Konec januarja je bilo izvedeno še drugo cepljenje stanovalcev, ki so bili cepljeni 

konec decembra. Življenje se je počasi začelo vračati v stare tirnice. V začetku 

februarja smo odprli skupno jedilnico za stanovalce. Individualnim aktivnostim za 

stanovalce smo ponovno dodali tudi skupinske.  

Pričetek leta 2021 je bil za nas dober. Vsi želimo in upamo, da se nam situacija iz 

jesenskih mesecev nikoli več ne ponovi. Morda nam bo epidemija pomagala, da 

življenje ne bomo več jemali kot nekaj samoumevnega. Da bomo bolje videli drug 

drugega in da bomo hvaležni za čas, ki ga lahko preživljamo skupaj.  

Vse aktivnosti, na katere smo bili v enoti Kolezija skozi vsa leta tako ponosni, so v 

času epidemije obstale. Naše gospe umetnice iz skupine Arti niso več smele zahajati 

k nam, umetnostno-zgodovinski krožek mentorice in prostovoljke mag. Olge Pavlič je 

bil neaktiven, ne pa pozabljen. Vemo, da so bile naše zunanje sodelavke v mislih z 

nami, pa tudi mi smo se radi spominjali našega sodelovanja in pogrešali ustvarjalno 

vzdušje, ki so ga prinašale v Dom. V tem času se je mirno in brez okužbe od nas 

poslovil naš inženir, gospod Jožko Battestin, ki je tako polno živel in na svojih 

strokovnih področjih plodno deloval še tudi v času svojega življenja v Domu. Odšel je 

v miru in dostojanstveno, kot je živel do svojega 102. leta. Njegov odhod pri tistih, ki 

smo ga poznali in z njim sodelovali, ni zapustil bolečine, ampak ponos in hvaležnost, 

da smo imeli priložnost sodelovati z njim in da smo lahko opazovali njegovo plodno in 

aktivno delo v poznem življenjskem obdobju. Gospod inženir Jožko Battestin, hvala 

vam! Bili ste nam v ponos, vaše neomajno vztrajanje pri delu nam je v spodbudo. In 

memoriam – spominski zapis gospodu Battestinu izpod peresa delovne terapevtke 

Rozi Micevske je bil objavljen v Nedeljskem dnevniku 19. novembra 2020. 

Ob 39. obletnici prvih vselitev v enoto Kolezija in ob premagani epidemiji covida-19 

se vsem stanovalcem, svojcem in zaposlenim zahvaljujem in vam iskreno čestitam. 

 

Vodja enote Kolezija 

Viljem Dolenc 
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Idejna projekcija novega namenskega prostora v lahki nadgradnji nad skupno 

jedilnico po prenovi 

 

 

 

SREČA 
 

Če iščeš srečo, 
jo išči v drobnih stvareh; 
razveseli naj te toplo sonce, 
žarek staršev v očeh. 
 
Velika sreča pride, 
če ti je dana, 
ko je pot uglajena, 
z drobnimi stvarmi okrašena, 
ki znaš jih videti sama. 
 
Naj srečno bo leto 
še drugo naprej, 
z zdravjem, žarki ljubezni 
prepleteno, 
neskončno, neomejeno. 

  
 

Ivana Giehler 
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E-QALIN – drugo certificiranje 
 

V okviru modela kakovosti E-Qalin smo jeseni leta 2020 kljub epidemiji opravili drugo 

certificiranje. Zunanja presojevalca kakovosti iz organizacije Bureau Veritas sta 

presojo, ki je trajala dva dni, opravila na daljavo. Pogovarjali smo se preko različnih 

spletnih orodij, dopolnilno dokumentacijo smo jima poslali po elektronski pošti, bazo 

pa je predstavljal program Mapp, v katerem beležimo vse aktivnosti, povezane s 

kriteriji, kazalniki, malimi spremembami in projekti. Na presoji smo bili uspešni in tako 

z veseljem in še večjim pogumom nadaljujemo svoje delo s ciljem stalne nadgradnje 

kakovosti.  

Leto 2020 je močno zaznamovala epidemija koronavirusne bolezni, ki je vplivala na 

delo v Domu, pa tudi na zadovoljstvo stanovalcev, zaposlenih in svojcev. Nekatere s 

spremljanjem kakovosti povezane aktivnosti smo bili zaradi prepovedi združevanja 

prisiljeni prenesti v leto 2021. 

Merjenje zadovoljstva zaposlenih  

Merjenje zadovoljstva zaposlenih smo v letu 2020 prvič prenesli na september, saj 

smo imeli v enoti Bokalce v začetku junija še vedno organizirano rdečo cono.  

V obeh enotah so zaposleni še vedno najbolj zadovoljni na področju Združljivost 

osebnih interesov, družine in poklica (4,23 Kolezija in 4,12 Bokalce), najmanj pa 

na področju Psihično zdravje (3,63 Kolezija in 3,52 Bokalce). V enoti Bokalce je bil 

najvišje ocenjen element »S sodelavci si med seboj pomagamo.«, v enoti Kolezija 

pa »Pri svojem delu imam na voljo vse potrebne delovne pripomočke in 

opremo, da lahko delo dobro opravim.« Ker nas je zanimalo, kako sodelavci 

ocenjujejo naše delo v času epidemije, smo dodali trditev »Vodstvo je ob epidemiji 

covida-19 za preprečitev širjenja okužbe sprejelo ustrezne ukrepe.« V obeh 

enotah je bil ta element ocenjen zelo visoko. V enoti Bokalce z oceno 4,38, kar je 

drugi najvišje ocenjeni element, v enoti Kolezija pa z oceno 4,35, kar je najvišje 

ocenjeni element v tej enoti.  

Zadovoljstvo svojcev 

V obeh enotah je bilo zadovoljstvo svojcev višje kot leto prej. Tudi svojcem smo v letu 

2020 zastavili dodatno trditev: »Vodstvo je ob epidemiji covida-19 za preprečitev 

širjenja okužbe sprejelo ustrezne ukrepe.« V enoti Bokalce, kjer smo imeli v 

prvem valu okužbo, je bil ta element najvišje ocenjen med vsemi, kar 4,76, pa tudi v 

enoti Kolezija je bil ocenjen zelo visoko – 4,60. V enoti Bokalce je bila skupna ocena 

zadovoljstva svojcev v letu 2020 4,11. Najvišje so ponovno ocenili izjavo »Okolica 

Doma je lepo urejena.«, najnižje pa izjavo »Stanovalci in svojci sodelujemo pri 

odločitvah, vezanih na stanovalca (izbira hrane, čas kopanja, obseg nege …).« 

V enoti Kolezija je bila skupna ocena zadovoljstva 4,27. Najvišje je bila ocenjena 

izjava »Zaupam domskemu zdravniku.«, najnižje pa je bila ocenjena izjava »Dom 

ima urejen kotiček za otroke obiskovalcev.« 

 
Merjenje zadovoljstva stanovalcev v enoti Kolezija je z zamikom potekala v januarju 

2021, prav tako je v teku z zamikom merjenje zadovoljstva naročnikov kosil. 
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Pomembno je, da merjenje zadovoljstva kljub epidemiji ne zastane. Ugotavljamo, da 

smo se tudi na področju zagotavljanja kakovosti znali in zmogli prilagoditi novim 

razmeram, za katere pa vseeno upamo, da kmalu minejo. 

Pomočnica direktorice za strokovne zadeve 

mag. Barbara Purkart 

 

 

LETO IZZIVOV IN SPREMEMB 
 

Življenje je polno presenečenj, izzivov in priložnosti. Ko mi je direktorica Doma 

ponudila delovno mesto vodje ZNO v enoti Kolezija, sem po tehtnem premisleku 

ponudbo tudi sprejel. Začetek mojega dela na Koleziji je sovpadal z uvajanjem 

novega koncepta dela kulture usklajenih odnosov. Zame je to predstavljalo izziv in 

priložnost, da stvari zastavimo drugače. Zavedam se, da se svet okoli nas spreminja 

in nas prej ali slej prisili, da se prilagajamo spremembam v okolju. Pogosto se ljudje 

spremembam izogibajo, saj želijo ustaljen način delovanja, stalne vzorce obnašanja 

in rutinsko opravljanje delovnih nalog. Ne zavedamo pa se, da nam spremembe 

omogočajo lastno rast in razvoj in nam s tem omogočajo, da delo opravljamo veliko 

lažje, z manjšim naporom, rezultat našega dela pa je bolj kakovosten in zadovoljiv 

tako za nas, kot za našo okolico. Spremembe gradijo nas in naše življenje skozi 

celotno zgodovino, zato jim pustimo, da gradijo tudi našo prihodnost in jih sprejmimo 

z odprtimi rokami.  

Prvo leto mojega dela na Koleziji je zaznamovala pandemija virusa SARS-CoV-2. 

Pandemija takšnih razsežnosti se pojavi približno enkrat na sto let. Organizacija dela 

v trenutni krizni situaciji je polna izzivov, pomanjkanja časa, informacij in človeških 

virov. To nam posledično ponudi na izbiro veliko slabih rešitev, med katerimi smo 

primorani na podlagi dostopnih informacij izbrati eno rešitev, ki je v trenutni situaciji 

najbolj optimalna. Kljub izjemno zahtevnim razmeram nam je uspelo onemogočiti 

hitro širjenje virusa v Domu, organizirati tri različne cone, upoštevati strokovne 

smernice in se ob vsem tem glede na trenutne možnosti tudi prilagajati željam in 

potrebam stanovalcev.  

Res je, ni bilo lahko. Bilo je stresno in zahtevno obdobje. Izzive smo uspeli 

premagati, ker smo razmišljali in delovali kot tim. Menim, da bomo iz te izkušnje prišli 

močnejši in obogateni z veliko novega znanja in izkušenj, ki jih bomo z veseljem 

uporabili pri nadaljnjem delu in v situacijah, ki nas na skupni poti čakajo v prihodnosti.  

Prepričan sem, da nas v letu 2021 čakajo lepši in manj stresni izzivi kot v preteklem 

letu.  
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Nadaljevali bomo z uvajanjem novega koncepta dela – kultura usklajenih odnosov ter 

z obnovo naše enote Doma, ki bo prinesla boljše pogoje za delo zaposlenih in 

bivanje stanovalcev.  

 

Vodja ZNO v enoti Kolezija 

Narcis Čauš 

 

 

Korona, ti nevidna dama 

S sabo virus nosi, ga po vsem planetu trosi. 

Le kdo te kliče, 

se vprašam, zakaj? 

V domu starejših živim 

v letih, ko že odveč je zakaj. 

V preteklih letih bi se, 

če smo se vprašali, zakaj 

a ne tu, kjer želimo si le zdravja, miru. 

Odveč je zakaj, 

morda bo poslednji tedaj … 

 

Gledam skozi okno: 

sončno nebo, bleščeča vseh barv drevesa, 

ne odmaknem očesa, 

se v lepote zazrem 

in dušo, srce izpovem, kako mi je. 

Vendar sem srečna, da huje ni, 

da se v naš Dom korona ne vseli. 

 

Počasi okno zaprem 

in pišem in pišem spomine 

s tolažbo: vse mine. 

Ivana Giehler 
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MOJ POGLED 
 

Hm, po takšnem letu res ne vem, kje naj začnem oziroma kaj bi napisal. V enoti 

Kolezija namreč kot socialni delavec delam približno dve leti in občutek imam, da 

sem v tem času doživel že marsikaj; časi so se hitro spremenili in s tem tudi moje 

izkušnje, občutki, doživljanja. Najbolje, da začnem kar na začetku. 

 

Prvič sem v enoto Kolezija prišel v letu 2018 kot pripravnik, pred tem pa sem že imel 

nekaj izkušenj z delom v drugih domovih starejših občanov kot študent. Kljub temu 

sem se zavedal, da je pravo učenje, nabiranje znanja in izkušenj šele pred mano. 

Sodelavci so me sprejeli medse in me v kratkem obdobju pripravništva tudi ogromno 

naučili. Predvsem se moram zahvaliti socialni delavki in mentorici Lidiji, saj od nje 

znanje črpam še danes. Čeprav sva sodelavca, si pomagava, se podpirava in 

strokovno sodelujeva, mislim, da bom na njo vedno gledal kot na mentorico, ki me je 

vpeljala v delo v Domu ter mi predstavila socialno delo s starejšimi ljudmi, za kar sem 

ji hvaležen. Obdobje pripravništva sem uspešno zaključil in bil po opravljenih 

strokovnih izpitih sprejet na delovno mesto socialnega delavca v enoti Kolezija. 

 

Izkušnje in doživljanja, ki jih opisujem v nadaljevanju, so povezani predvsem s 

trenutnim obdobjem epidemije, ki traja že skoraj leto dni. Epidemiji v tem zapisu ne 

želim dajati prevelikega poudarka, a želim kot socialni delavec poudariti pomembnost 

upoštevanja socialnih potreb ljudi v času zdravstvene krize, ki ima svoje posledice 

tudi na socialnem oziroma družbenem področju. Ob tem lahko dodam, da trenutne 

razmere te potrebe le izpostavljajo in niso nekaj novega, so namreč potrebe tako 

https://www.google.si/url?sa=i&url=https://osjecko-baranjska-policija.gov.hr/vijesti/evidentirano-cetiri-krsenja-mjera-samoizolacije-gradjana/32781&psig=AOvVaw2RCUEN6_T9cvF2hDu8ptyV&ust=1610617915677000&source=images&cd=vfe&ved=0CAIQjRxqFwoTCPj4o8rRmO4CFQAAAAAdAAAAABAF
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otrok, kot naših stanovalcev in tudi nas zaposlenih. Razmere in izzivi, s katerimi se 

srečujemo, so me naučili, da ne smemo pozabiti na sočloveka, tako v Domu kot 

izven njega. 

 

V zadnjem letu dni sem spoznal, kako malo človek potrebuje, da je srečen in tudi 

kako malo mu je treba odvzeti ali ga omejiti, da se mu poslabša razpoloženje, počutje 

ali celo zdravstveno stanje. Spoznal sem preproste potrebe ljudi, ki pa pomenijo 

veliko. Spoznal sem, kako pomembni so dotik, objem, stisk roke, nasmeh, smeh, 

glasba in lepa beseda in kako pomembne so mnoge druge malenkosti, ki se nam 

sicer zdijo tako zelo preproste in samoumevne. Če pomislim, da so to stvari, ki 

štejejo, ki so za naše stanovalce pomembne, je vse skupaj slišati res precej 

enostavno. Vendar moje delo vključuje vse prej kot samo to, zato se ves čas 

opominjam na našteta spoznanja, ki mi počasi že lezejo pod kožo. To pomeni, da ob 

delu ne želim pozabiti na osnovne potrebe ljudi. 

  

Ker ta zapis nastaja v času božično-novoletnih praznikov, mi na misel pade dogodek 

izpred nekaj dni, ki dobro zaobjame opisana spoznanja. Zadnji delovni dan pred 

božičem v letu, ki ga je zaznamoval koronavirus, torej v letu, ko so bile naše osnovne 

potrebe močno omejene, smo se z nekateri sodelavci odločili, da bomo ta dan za 

naše stanovalce popestrili, jih razvedrili. Ker je bil to 24. december, so sodelavci za 

stanovalce pripravili manjša darila, ki pa smo jih vsakemu posebej razdelili na prav 

poseben način. Seveda smo se oblekli v vso zaščitno opremo, poleg tega pa smo si 

nadeli še božične kape, na plašče napisali "srečno 2021" in se z zvočnikom, torej ob 

glasbeni spremljavi, odpravili v bivalne enote. Ob glasbi in plesu smo v njihovih 

sobah obiskali vsakega stanovalca oz. stanovalko posebej in lahko rečem, da toliko 

sreče in veselja v tem letu še nisem videl. Nekateri so vstali in plesali z nami, tisti, ki 

tega ne zmorejo, so v ritmu premikali roke, nekateri so od veselja in sreče tudi 

zajokali, drugi so se smejali. Prijetno mi je bilo pri srcu, z malenkostjo smo osrečili in 

poživili stanovalce, kot že nekaj časa ne. Enostavno smo zadovoljili nekaj osnovnih 

potreb, se na varen način družili, se ob glasbi in plesu smejali, razbili monotonost 

tega leta, ki smo jo občutili prav vsi. In v tistem trenutku je bilo to dovolj, tako za naše 

stanovalce, kot za vse nas, ki smo pri tem sodelovali. 

 

Ko je eden od stanovalcev ob opisanem dogodku dejal, da smo mu polepšali 

praznike, sem se ponovno spomnil, kako malo je potrebno, da je človek srečen. Ker 

verjamem, da se lahko iz vsake slabe situacije, dogodka, stiske nekaj naučim, sem 

se učil tudi v letu 2020, vseeno pa komaj čakam, da to leto čimprej mine. Zaradi 

zaprtja Doma sem imel namreč priložnost več časa posvetiti stanovalcem; bolje sem 

lahko spoznal njih, njihove navade in potrebe. Če se malo pošalim, nekatere 

stanovalce poznam celo tako dobro, da vem, kakšne piškote imajo najraje, katere 

cigarete kadijo, kakšne barve morajo biti jabolka, da jih bo posameznik jedel. O teh 

stvareh se mi pred epidemijo ni niti sanjalo, saj niti ni bilo potrebe, da bi to vedel. 

Lahko pa rečem, da so tudi to nekatere izmed potreb posameznikov s socialnega 

področja, ki sem ga omenil na začetku. Naučil sem se torej, kako pomembno je 

vzpostaviti dober medosebni odnos tako v sodelovanju s stanovalci, kot s svojci in 

sodelavci, saj se na podlagi tega gradi tudi zaupanje in obenem spoznal, kako 

pomemben je medosebni stik, ki smo ga vsi pogosto pogrešali. 
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Za zaključek naj nam vsem iskreno zaželim, da čim prej zagledamo luč na koncu 

tunela, ki se nam bo tudi hitro približala. Želim si, da se življenje v Domu in nasploh 

vrne v stare tirnice, želim si Dom, odprt za obiskovalce, želim si odprto kavarno, 

polno stanovalcev, želim si dobro obiskano kino predstavo v Domu, želim si videti 

stanovalce, kako igrajo "odbojko", želim videti polno jedilnico ... in ponovno želim 

brez skrbi oditi na dopust v Grčijo. 

 

 

Socialni delavec 

Blaž Bernik 
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POZDRAV 
 

Zagotovo ste že bili deležni mojega pozdrava, saj sem od 1. septembra 2020 del tima 
zdravstvenega osebja enote Kolezija, vendar imamo zaradi nastalih razmer na sebi 
veliko zaščitne opreme in smo tako manj prepoznavni. 

V Domu opravljam delo diplomirane medicinske sestre, srečujete me lahko po vseh 
bivalnih enotah pri razdeljevanju terapije, odvzemu krvi, nastavljanju infuzije, 
odvzemu brisov, prevezah ran, cepljenju in drugih zdravstveno-negovalnih 
intervencijah. Rade volje si vzamem čas, da skupaj pokramljamo, se poveselimo in 
drug drugemu polepšamo dan. Veselim se časa, ko bo Dom zopet zaživel v polnosti 
kot pred epidemijo in se bomo lahko skupaj družili na domskih hodnikih, prireditvah in 
srečanjih. 
Naj zaključim z verzom Toneta Pavčka: "Sreča je srečati prave ljudi, ki v tebi pustijo 
dobre sledi …" 
 
Diplomirana medicinska sestra 
Ema Dobnikar 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
Naj se vam na kratko predstavim. 
Sem Ema Dobnikar. Na delo se pripeljem s 
Katarine nad Ljubljano, od koder imam dobrih 
20 minut vožnje. Skupaj s svojo družino živim v 
hiši na podeželju. Doma imamo kmetijo, tako da 
nam ni nikoli dolgčas, dela pa prav tako nikoli 
ne zmanjka. 
Tudi Moja prejšnja služba je bila v Ljubljani, v 
intenzivni enoti Infekcijske klinike, kjer sem 
skrbela za življenjsko ogrožene bolnike. Po 
rojstvu drugega otroka je dozorela ideja o 
zamenjavi službe, saj mi je postala prioriteta 
preživeti čim več časa s svojo družino. Punčki 
sta še majhni, Petra ima eno leto, Laura pa tri 
leta in čas, ko sva z možem v službi, preživita v 
vrtcu. 

 

 



~ 16 ~ 
 

 

ČAS 
 
Čas beži. 
Dan od dneva  
se poslovi; 
vendar v nas pusti sledi 
lepih, manj lepih dni. 
 
Spominjaj se lepih 
in slabše pozabi. 
Poglej v naravo, 
v visoko modro nebo, 
naj ti razjasni čelo, srce. 
 
Glej samo naprej, 
da ostaneš na poti, 
naj te ne zanese, 
da skreneš z nje. 
Vodilo naj bo ti 
dobra volja, iskrene željé. 
 
 

Ivana Giehler 
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SLIKA 

KA 

 

 

PRIPRAVNIŠTVO 
 

Julija lani sem se kot delovna terapevtka – pripravnica pridružila timu Doma starejših 

občanov Ljubljana Vič - Rudnik, enota Kolezija. V času trajanja študija sem preko 

opravljanja praks na različnih področjih delovne terapije namreč ugotovila, da me 

najbolj veseli prav delo s starostniki. Zakaj je tako, še sama ne znam točno pojasniti. 

Enostavno uživam v njihovi družbi. Občudujem in spoštujem neizmerno hvaležnost, 

ki jo izkazujejo ob vsakem dejanju, ki jim ga namenimo. Cenim njihov pogum in 

odločitve njihovih svojcev, ki jih sprejemajo pred prihodom v dom. Ne predstavljam si, 

kako je zapustiti nekaj, za kar si garal in se boril celo življenje. Kako preteklost pustiti 

za seboj in oditi nečemu novemu, neznanemu naproti, v upanju, da bo preostanek 

življenja izkoriščen in preživet umirjeno, 

brezskrbno in tako, kot si želijo sami! 

Veliko poguma je potrebnega, da v življenju 

naredimo spremembo. Sama sem jih naredila 

že ogromno. Od zgodnjega odhoda od doma 

zaradi želje po samostojnosti, doseganju 

zastavljenih ciljev in izpolnjevanju želja do 

življenjskih odločitev, ki sem jih pozneje 

obžalovala. Toda vse moje dosedanje 

spremembe in življenjske odločitve so le kaplja 

v morje vseh življenjskih preizkušenj, ki so jih preživeli naši stanovalci.  

Do vsakega stanovalca gojim globoko spoštovanje. Lahko bi rekla, da do njih gojim 

kar nekakšno strahospoštovanje, saj bi jim lahko "hodila po cigarete" in ne solila 

pameti. A čeprav sem bila zanje nedavno še "v plenicah", jim z veseljem prisluhnem 

in pomagam z vsem znanjem in izkušnjami, ki sem jih pridobila do sedaj.  

Čeprav je novi koronavirus okrnil naša skupinska 

druženja znotraj delovne terapije, kot so 

telovadba, ustvarjalne, miselne in kulinarične 

dejavnosti, filmski popoldnevi, pevske vaje in še bi 

lahko naštevala, se skupaj z Rozi trudiva po 

najboljših močeh, da bi s čim več stanovalci 

spregovorili nekaj besed, jim prisluhnili, uresničili 

kakšno željo in jim pomagali pri reševanju 

morebitnih težav. Žal je časa, da bi se posvetili 

čisto vsakemu, premalo. Imava samo dve roki in 

kup ukrepov in omejitev, ki jih morava spoštovati 

tako midve, kot tudi ostali delavci Doma. Pa 

vendar želja po več druženja s stanovalci ostaja. 

Sem pa v času epidemije novega koronavirusa spoznala, koliko stanovalcem pomeni 

drobna pozornost. Že samo, če jih obiščemo, zaželimo dober dan in povprašamo, 

kako so, jim polepšamo dan. Mislim, da je hvaležnost, ki jo izkažejo po nekaj njim 

posvečenih minutah, najlepši feedback, ki si ga v teh težkih časih lahko želimo. 

Ravno v tem času, ko so stanovalci izolirani po sobah in brez fizičnih stikov s svojci, 
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je najpomembneje, da jim pokažemo, da nismo pozabili nanje. Potrebno je 

razumevanje, da zdravstveni in ostali delavci Doma zaradi epidemije opravljamo še 

več zadolžitev kot prej in da se nam stalno mudi, TODA ali si resnično vsak od nas 

ne more vzeti nekaj sekund, nameniti par toplih besed, vsaj povprašati po počutju ter 

po tem, če kdo kaj potrebuje?  

Ali pa je bolje, če zaključim takole: kako bi se sami počutili v situaciji, v kakršni so 

stanovalci sedaj, kaj bi si na njihovem mestu najbolj želeli? Bi si vzeli tistih nekaj 

sekund, toplih besed, povprašali po počutju, če bi na njihovih posteljah ležali naši 

starši ali stari starši?  

V Domu imajo stanovalci samo NAS in MI smo v teh težkih časih njihovi zaupniki, 

podpora in DRUŽINA! 

 

Delovna terapevtka – pripravnica 

Tjaša  
 

 

 

 

 

 

V našo lepo se deželo 

koronavirus je priplazil, 

a Doma našega  

k sreči ni opazil. 

 

V Domu naši oskrbniki 

so nam življenje skrbno uredili, 

da bi se mi stanovalci 

kar najbolje počutili. 

 

Vodstvu našemu smo mi 

res zelo hvaležni, 

saj smo dan in noč 

njih oskrbe vsi deležni. 

 

Iz dneva v dan zdaj tu živimo, 

se življenja veselimo, 

jemo, pijemo in spimo, 

pa spomine obudimo. 

 

Naj dodam še moje sporočilo. 

Se pred šestimi je leti 

moja Barbara kar odločila,  

da se v naš Dom bo preselila. 
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Hitro vse je uredila, 

lepo sobico dobila. 

Z okna občuduje vrtno cvetje 

in posluša ptičje petje. 

Pa zelo je zadovoljna, 

ker jo vsi res radi imajo 

in z njo večkrat klepetajo. 

 

Za konec naj se poslovim 

in vse dobro vam želim! 

Vsem, prav vsem prisrčna hvala! 

Čeprav beseda ta je mala, 

iz srca sem jo poslala. 

 

Zdaj pa vsem en lep adijo! 

Naj vam ptički žvrgolijo, 

vaše skrite želje pa  

naj dobre vile obudijo! 

 

Prav lepo vas vse pozdravlja 

vaša srečna, zdrava Marijana. 

 

V aprilu 2020 

 

 

 

 
 

https://www.google.si/url?sa=i&url=https://sz-krizevci.si/koronavirus-slika/&psig=AOvVaw3VDBuXoQ-sqJfd9e9jv_F4&ust=1610617815286000&source=images&cd=vfe&ved=0CAIQjRxqFwoTCPj5s43RmO4CFQAAAAAdAAAAABAD
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KORONAVIRUS – BODITE DOMA! 
 

 

To je geslo, ki ga nam ponavljajo na TV! 

Ne samo Evropa, cel je svet okužen z njim! 

Zaenkrat ni zdravila. Pomaga nam le stroga disciplina! 

Najhuje je na Kitajskem in v Italiji! 

Ta pa je naša soseda! 

V našem Domu velja stroga disciplina, za katero poskrbijo naši predstojniki! 

To so požrtvovalni, srčni ljudje, ki so vsak dan v nevarnosti, da tudi oni lahko zbolijo. 

Vsi so za vse! 

Obiski in izhodi so prepovedani! 

Neizmerno smo jim hvaležni, saj smo popolnoma nemočni in odvisni od njihove 

dobrote! 

V upanju, da bodo izumili zdravilo za vse na svetu, kar nas je še živečih, se v imenu 

vseh prisrčno zahvaljujem! 

 

Fani 
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POLETNI GLASBENI VEČER V ENOTI KOLEZIJA 

 

V Domu starejših občanov Ljubljana Vič - Rudnik, enota Kolezija se trudimo, da bi 

poleg vsakodnevnih aktivnosti, ki jih organiziramo v sklopu delovne terapije, 

stanovalcem omogočili tudi spremljanje kakšnega nastopa zunanjih izvajalcev. 

Razmere nam že od marca letos ne dovoljujejo nastopov znotraj Doma, zato jih 

organiziramo na domskem vrtu. Tako smo 13. julija lani ob 19. uri priredili glasbeni 

večer, na katerem sta nastopila Katarina Kralj z violino in Tobija Hrastnik, ki je igral 

na trobento. Vedno smo bili v dvomih ali je večerna ura primerna ali ne, ampak se je 

pokazalo, da smo se kljub poznejši uri nastopa odločili prav! Posebno vzdušje na 

vrtu, kjer se sliši samo petje ptičkov in čas, ko se tako v Domu kot zunaj njega vse 

umiri, sta dogodku pridala še poseben čar. Vsi skupaj smo se počutili tako, kot da bi 

bili na koncertu kje drugje, nekje v samem središču mesta. Vzdušje je bilo idealno za 

sprostitev in obujanje spominov – tudi na tiste čase, ko so prisotni lahko še redno in 

brez kakršnihkoli ukrepov spremljali tovrstne nastope.  

Še nekaj o nastopajočih in programu, ki sta ga izvajala. 

Poslušali smo dva akademska glasbenika, ki svojo glasbeno pot razvijata tudi v tujini. 

Tako Katarina Kralj kot Tobija Hrastnik v prihajajočem šolskem letu zaključujeta 

magistrski študij na Akademiji za glasbo v Ljubljani. Tobija je obenem tudi študent 

podiplomskega študija na glasbeni akademiji v Hannovru, Katarina pa stopa na 

nadaljnjo glasbeno izobraževanje na prestižni glasbeni akademiji na Dunaju. 

Večer violine in trobente je postregel z naslednjmim skladbami: 

W. A. Mozarta, čigar Violinski koncert št. 5 v A-duru je predstavila Katarina. Violina je 

zazvenela tudi v Kreislerjevih Treh dunajskih plesih, ki jih je skladatelj rad igral za 

zabavo v prestižnih dunajskih salonih in na dvorih.  

O trobentaču Théu Charlierju ni veliko znanega. Deloval je konec 19. in v prvi polovici 

20. stoletja v Belgiji. 

Zven dueta violine in trobente je poseben in manj vsakdanji. Mlada glasbenika sta za 

konec zaigrala našim stanovalcem poznano Moonlight Serenade Glenna Millerja in s 

skladbo velikega ameriškega glasbenika končala koncert, za kar sta bila deležna 

močnega aplavza. Razšli smo se v upanju, da bi to doživetje še kdaj ponovili. 

Delovna terapevtka 

Roza Micevska 
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SLOVENSKI PODZEMNI SVET SKOZI FOTOGRAFIJO 
 
 
Jame skrivajo marsikaj in tu ne gre le za kapnike raznovrstnih barv in oblik. Marsikdo 
si težko predstavlja, da so pod zemljo lahko veliki in raznovrstni prostori, okrašeni z 
raznovrstnimi kapniki in prepleteni z ogromnimi brezni ali ozkimi prehodi. Marsikomu 
je tudi nenavadno, da je spodaj zrak in da lahko tam tudi dihamo. To so seveda le 
strahovi pred neznanim. Za jame bi lahko rekli, da gre predvsem za drugačen svet, 
saj se skriva pod zemljo, a je kljub temu prijazen in poln lepot ter raznovrstnosti. V 
jamah se lahko sprehodimo skozi prostore, ki si jih na površju sploh ne moremo 
zamisliti in si ogledamo stvaritve, ki so mogoče le v jamskem prostoru. Vse to je 
pravzaprav tisto, kar obiskovalce turističnih jam in jamarje vedno znova navdušuje. 
 
Z jamami me je pred več kot tridesetimi leti seznanil brat Tibor, me nekajkrat peljal v 
nezahtevne jame in me za jamarstvo hitro navdušil. Prvi stik z jamo te zagotovo 
prevzame in si ga zapomniš za vedno. Po številnih obiskih pa vsakogar začne 
zanimati še kaj drugega poleg obiskovanja jam. Nekatere raziskovanje, druge 
živalstvo, tretje arheologija, mene osebno je najbolj privlačila fotografija. Na mene 
največji vtis naredijo prostori, najsi bodo to ogromne dvorane, prostorna brezna, rovi 
izrazitih oblik ali pa posebnosti, ki so redko vidne oziroma jih vidimo lahko le v 
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maloštevilnih jamah. Takšne stvaritve narave se ti vtisnejo v spomin in zavedaš se, 
da si marsikatero videl v življenju le enkrat – takrat, ko si jo prvič obiskal. 
 
V Sloveniji je odkritih oziroma registriranih že več kot 13.500 jam, kar predstavlja 
dovolj obiskov jam za celo življenje. Vendar pa niso vse jame dolge in globoke; 
večina odkritih jam je dolgih do 20 metrov, daljših od 100 metrov pa je manj kot 
2.000. Vendar pa ima lahko tudi kratka jama kakšno zanimivo posebnost, ki je vredna 
fotografije. V jamah, ki jih obiščem, je zanimivih motivov običajno zelo veliko, vsak 
motiv pa lahko osvetlim na različne načine, kar pomeni ogromno različnih posnetkov 
med eno samo akcijo. Motivov pravzaprav nikoli ne zmanjka, tako tudi ne priložnosti 
za fotografiranje. Seveda pa si raje izberem jame, ki so razgibane, imajo kakšno 
posebnost in so dovolj dolge ali globoke, da zapolnijo celodnevno jamarsko akcijo.  
 
V Sloveniji so gotovo najbolj znane turistične jame in med njimi kraljuje Postojnska 
jama, ki je marsikomu tudi edina znana jama. Doživetje jame ponuja na turističen 
način, kar pomeni, da je jama osvetljena, poti so urejene, obiskovalec pa ne 
potrebuje nobene posebne opreme, le toplo se mora obleči, saj se temperatura v 
jami zadržuje pod desetimi stopinjami Celzija. Kljub vsej svoji lepoti pa pristnega stika 
z jamskim svetom (razen v neosvetljenih in težje dostopnih delih) ne ponuja; tega je 
mogoče doživeti v neturističnih jamah ali vsaj turističnih jamah brez urejene 
razsvetljave. Poleg običajnih jam in jam, primernih za turizem je v Sloveniji tudi precej 
jam, ki so zaradi določenih posebnosti zaklenjene. Gotovo so to najbolj zanimive 
slovenske jame, dostop do nekaterih med njimi pa je zaradi izrednega pomena in 
zaščite še dodatno onemogočen. 
 
Jamarji pri nas vsako leto odkrijejo okoli 370 novih jam, kar kaže na to, da jih zlepa 
ne bo zmanjkalo. Vsako leto jamarski klubi organizirajo jamarske šole, na katerih se 
zvrsti veliko število tečajnikov, kar priča, da je jamarstvo zagotovo zanimivo tudi 
širše. Vendar pa se mi zdi, da novopečene jamarje začetna vnema precej hitro 
zapusti in po nekaj letih z jamarstvom prenehajo oziroma se ga naveličajo. Pretirane 
gneče v jamah ni, kar lahko sicer jamam le koristi. Jamarji smo namreč poleg jamskih 
živali edini obiskovalci jam, ki lahko škodijo jamskemu okolju, zato želimo in 
poskušamo posledice naših obiskov čim bolj omiliti. V jamarskih šolah se čedalje bolj 
posvečajo ohranjanju jam in jamskega okolja in o tem poskušamo seznanjati tudi 
zainteresirano javnost. Onesnaženje jam namreč poteka prek površja in zato mora 
zavedanje, da z neodgovornim ravnanjem uničujemo vodni krog, postati splošno 
znano pravilo. 
 
Slovenija ponuja veliko pestrost jam, od klasičnih na Krasu do visokogorskih na 
Kaninu. Tam se tudi odvijajo največji dosežki zadnjih let; samo v letu 2017 so bile 
raziskane tri nove jame, globje od 1.000 metrov. Intenzivno se raziskuje tudi drugod 
po Sloveniji, odkriva nove vhode, povezuje sisteme in raziskuje novoodkrite jame.  
 

Peter Gedei 
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Slika: Čudoviti kapniški steber v Matjaževem rovu Križne jame. Foto: Peter Gedei 
 

 

 

DRUŽABNIŠTVO V ČASU EPIDEMIJE 
 

Tega kratkega zapisa sem se lotila na prijazno povabilo Rozi in Mikija, naj opišem 

svoje delo in vtise v mesecih, preživetih med Kolezijci.  

1. aprila 2020 sem po precej intenzivnem prepričevanju svoje referentke na Zavodu 

za zaposlovanje in srečno zaključenem razgovoru na Bokalcah nastopila delovno 

mesto družabnice v enoti Kolezija. Dela sem se iskreno veselila; druženje s starejšimi 

in izkušenejšimi nas bogati, širi obzorja, nas vabi k večji pozornosti in potrpežljivosti 

do sočloveka ... Če smo ob tem lahko nekomu še v korist in pomoč, kaj je lepšega? 

Odziv med sodelavci, od prvega stika na recepciji do zadnjega nadstropja enote C, je 

bil od vsega začetka prisrčen, kolegialen in vzpodbuden; v današnjih časih je to prej 

izjema kot pravilo, zato je bilo presenečenje precejšnje, občutek krasen. Z 

zaupanjem stanovalcev je šlo nekoliko bolj tipajoče, kar je razumljivo – čim starejši 

smo, tem previdneje sprejemamo novotarije vseh oblik. Z novimi obrazi pa je sploh 

križ, saj nikoli ne veš, kaj natančno lahko pričakuješ. Po nekaj dneh, tednih 

privajanja, je vedno več stanovalcev odkrivalo in z veseljem "izkoriščalo" svojo novo 

družabnico. 

K sicer solidno živahni dinamiki zadolžitev, ki so delno izhajale iz pričakovanj 

nadrejenih, nekaj pa iz občutka za solidarnost s sodelavci ter za nekoliko manj 

predvidljive potrebe stanovalcev, je dodatno prispevala nova virusna epidemija. Le-ta 
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je naša življenja obrnila na glavo domala na vseh ravneh, tako zasebno kot tudi v 

izobraževanju, v službah itd. Krizne razmere, s kakršnimi se še nismo srečali, so 

terjale prilagoditve, tudi popolno redefinicijo številnih delovnih mest; zaradi specifike 

dela in posebne ogroženosti ciljne populacije morda najobčutneje ravno v domovih 

starejših občanov in drugih socialnovarstvenih ustanovah. 

Enako kot velja za večino sodelavcev, so se v teh mesecih tudi moje zadolžitve in 

sam proces dela po potrebi ves čas nekoliko spreminjali. Sprehajalni klepeti na 

našem vrtu, številne zabavne, navdihujoče vrtnarske, politične, kuharske, literarne 

"simultanke" s stanovalci in sodelavci, spremljanje na delovno terapijo, fizioterapijo, 

pa k frizerju, pedikerju, "kuhanje" in strežba obveznih kavic iz avtomata, spremljanje 

stanovalcev in njihovih svojcev na težko pričakovane obiske, nakupovanje nujnih 

potrebščin v času zaprtja Doma, brskanje po naših knjižnih policah za ravno 

pravšnjim čtivom za gospo ali gospoda X, skupno branje pisem in čestitk svojcev, 

reševanje takih in drugačnih ugank in težav, kupčki praktično preurejenih oblačil v 

omarah, nekaj pokrpanih nogavic, prišitih gumbov, pa narezanih jabolk in stisnjenih 

pomaranč, zalitih in obrezanih cvetlic, "popravljenih" telefonov, obilica razdeljenih 

kosil in pomite posode, vzpodbujanje in pomoč manj veščim pri običajnih klicih in 

video povezavah z domačimi, bodrilni klepeti v trenutkih stiske, majhni objemi, ko to 

dovoljuje trenutna epidemiološka slika, ko ne, močno upaš, da je vsaj kanček topline 

zaznati tudi v glasu, besedah. Pa težji, neveseli dogodki, ob katerih si ukradeš hip 

premora in samote. 

Lepo delo, polno najrazličnejših pripetljajev in zgodb. V splošnem pa dva 

nasprotujoča si občutka, ki v tem posebej težkem obdobju za vse stanovalce domov 

starejših morda prideta še bolj do izraza: veselje in zadovoljstvo, da si lahko nekomu 

vsaj malo v pomoč in tisto znano, neizprosno jasno zavedanje, da je vse to kaplja v 

morje želja, hotenj in potreb sočloveka.  

Kolezijcem sem hvaležna za te mesece – kolegom, ki so me res lepo sprejeli in tudi 

prijazno prenesli kakšno mojo kaprico ali vsaj manj konvencionalno idejo v procesu 

dela, in stanovalkam ter stanovalcem za njihovo ljubeznivo spodbudo, deljenje 

življenjskih izkušenj in številne zglede, ki si jih s pridom in veseljem zapisujem za uho 

…  

Ob novem letu, še posebej v teh manj prijaznih časih, pa si želim, da se nam 

medsebojno še bolj posreči izpolnitev vsega tistega, kar nam je skupno od rojstva do 

odhoda, ne glede na leta: potrebe po spoštovanju, razumevanju in človeški toplini. 

 

Družabnica 

Vida  
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ZAHVALA UPRAVI ENOTE KOLEZIJA 
 

2. junija lani smo v našem parku poslušali koncert štirih pozavnistov, ki so izvajali 

čudovito glasbo. 

Poslušali smo melodije, ki prihajajo iz časa naše mladosti. 

Bilo je nepozabno. 

Hvala upravi Doma, ki nam je z nastopom štirih pozavnistov polepšala dan. 

Ob tej priliki izrekam v imenu stanovalcev Doma globoko hvaležnost naši upravi in 

vsakemu zaposlenemu, ki ste nas srečno prepeljali skozi prvi val okužb z novim 

koronavirusom. 

Verjamemo, da smo tudi v bodoče v najboljših rokah. 

Upravi in vsem zaposlenim v imenu stanovalcev iskrena hvala. 

 

Stanovalec Doma 

Janko Živkovič 
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ZAPUSTIL NAS JE NAŠ STANOVALEC, GOSPOD JOŽKO 
BATTESTIN – IZUMITELJ, PROFESOR, PILOT 
 

Stanovalci in zaposleni v enoti Kolezija Doma starejših občanov Ljubljana Vič - 

Rudnik smo bili ponosni, da je bila med nami tako izjemna osebnost, kot je bil g. 

Jožko Battestin. Še pri 100. in 101. rojstnem dnevu je za vse stanovalce na lastnem 

klavirju izvajal klavirske improvizacije. G. Jožko Battestin se je rodil v Ljubljani leta 

1918, končal univerzitetni študij na fakulteti za elektrotehniko ter kot profesor 

poučeval fiziko na Šubičevi gimnaziji v Ljubljani in na Mariborski univerzi. Vodil je 

izgradnjo Instituta Jožef Stefan in bil njegov tehnični direktor. Bil je tudi izumitelj in 

izumil 14 patentov, največ na področju fizike. V starosti 90 let je izdal knjigo Osnove 

grafologije, ki jo je tudi sam prevedel v nemščino in francoščino. Pri 91 letih je opravil 

izpit za pilota, pri 95. pa je imel samostojni orgelski koncert v Gallusovi dvorani 

Cankarjevega doma v Ljubljani.  

V enoti Kolezija je bival od leta 2006. Ves čas je bil aktiven in je veliko bral, predvsem 

strokovno literaturo. Naročen je bil na časopis Nedeljski dnevnik in ga tudi prebiral. 

Sodeloval je (predvsem pri rekreacijskih) aktivnostih delovne terapije, obiskoval 

skupino za učenje francoščine, kino predstave in bil v stalnem stiku z ostalimi 

stanovalci. Bil je zelo pozitivna osebnost; nikoli ni nič kritiziral, ampak je vedno rad 

kaj pohvalil. Večino časa se je zadrževal v notranjih prostorih Doma. Svoj prostor si 

je izboril v pritličju nasproti kavarnice in se redno pocrkljal s kavico, s kakšno sladico 

in po kosilu s kozarcem dobrega vina. 
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Vedno je kazal zanimanje za tehniko in za tehnične pripomočke; s še posebnim 

zanimanjem je opazoval pametne mobilne telefone, ki jih ni nikoli uporabljal. Je pa 

dovolil, da sem ga večkrat fotografirala in potem fotografijo preko telefona poslala 

njegovi hčerki Evi, ki živi daleč od njega – v Kanadi. Kot strokovnjak je sodeloval tudi 

pri izvedbi načrta za dodatno dvigalo za D bivalne enote, ki smo ga v Domu zato 

poimenovali »dvigalo inženirja Jožka Battestina«.  

14. marca letos je praznoval 102. rojstni dan, vendar mu zdravstveno stanje ni 

dopuščalo, da bi nam priredil koncert svojih klavirskih improvizacijami, je pa bil to tudi 

čas epidemije bolezni covid-19.  

Večkrat se je pošalil, da bo najstarejši Slovenec in da bo dočakal kar 110 let, vendar 

se mu želja žal ni uresničila.  

Ostali so spomini in nasveti, ki nam jih je gospod Jožko Battestin delil skoraj vsak 

dan, med drugim tudi ta, da »naj si nikar ne delamo skrbi zaradi malenkosti«. 

Njegova hčerka Eva je domu podarila klavir, na katerega je tako rad igral, ob čemer 

smo zelo počaščeni in ganjeni, zato se ji ob tej priliki iskreno zahvaljujemo še za ta 

spomin na izjemno osebnost, na gospoda Jožka Battestina.   

 

 

Napisala delovna terapevtka 
Roza Micevska 

 

 
  Na fotografiji g. Jožko Battestin na praznovanju 100. rojstnega dne. 
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DRUŽABNO ŽIVLJENJE V ČASU KORONE 
 

V letu 2020 smo vsi doživeli, kar nismo še nikoli, človeštvo pa ne zadnjih sto let. Naš 

Dom ni bil izjema, saj je bila epidemija novega koronavirusa razglašena po celi 

državi. Družabno življenje se je ustavilo, stanovalci so bili v svojih sobah, zaposleni 

smo naloge opravljali po navodilih nadrejenih, tako kot je značilno za izredne 

razmere. Vsi skupaj smo bili prestrašeni, nemočni, poslušali smo slabe novice in 

čakali … 

Januarja smo še praznovali rojstne dneve, februarja imeli proslavo ob obletnici Doma 

in dve potopisni predavanji, potem pa je sledila odpoved vseh druženj in nastopov. Ni 

bilo več nastopov pevskih zborov, folklornih skupin, potopisnih predavanj, 

tradicionalnih izletov na Grad in tržnico, praznovanj rojstnih dni, priljubljene plesne 

delavnice ... Odpadle so skupinske dejavnosti delovne terapije, v katere so se 

stanovalci tako radi vključevali, pa tudi dejavnosti, ki so jih izvajali prostovoljci. Vse, 

kar smo prej spodbujali, je nenadoma postalo nezaželeno. Če smo se prej trudili, da 

bi bilo čim več dejavnosti, nastopov, druženj in obravnav, je v času epidemije to 

postalo nevarno.  

Edina svetla točka je bil naš vrt. Ob lepem vremenu v aprilu in maju so se stanovalci 

začeli sprehajati na prostem, se udeleževati krajših telovadb in se pogovarjati na 

ustrezni razdalji. Počasi se je življenje začelo vračati v stare tirnice, seveda z veliko 

previdnosti. Izvajale so se skupinske dejavnosti, a v manjšem številu kot prej. Maja 

smo imeli tudi prvi koncert na prostem, na vrtu je nastopil Kvartet trobil Simfoničnega 

orkestra RTV Slovenija, čez kratek čas še pozavnisti iz Orkestra Slovenske 

filharmonije, pa Viški godalni orkester. Pod vodstvom gospe Neve Kralj smo priredili 

tudi plesno delavnico na prostem.  

Glede na to, da se je epidemiološka slika izboljšala, se je tudi življenje v Domu 

vračalo k normali in tako so vse dejavnosti DT potekale kot prej, le udeležba je bila 

omejena na šest oseb. Stanovalci so se ponovno lahko udeleževali rekreativnih 

dejavnosti, kot so telovadba, odbojka in balinanje.  

Junija smo na vrtu izvedli tradicionalni piknik, skupina stanovalcev pa se je udeležila 

izleta z ladjico po Ljubljanici. Avgusta smo priredili glasbeni večer, na katerem sta 

nastopila Katarina Kralj na kitari in Tobija Hrastnik na trobenti. Proti koncu meseca 

nas je obiskala skupina Rdečih noskov, ki so jih stanovalci občudovali na domskem 

vrtu. Njihovi obiski so se nadaljevali tudi v septembru, oktobru in nazadnje v 

decembru. Poleg nastopa na vrtu so vedno opravili še sprevod okoli Doma, da so jih 

imeli priložnost videti tudi stanovalci z druge strani, ki na vrt niso mogli.  

V razmeroma normalnih pogojih smo delali vse do sredine septembra, ko se je 

pojavila prva okužba in tako je ponovno vse zamrlo, stanovalci so ostali v svojih 

sobah, delo zaposlenih je potekalo drugače kot prej in tako je bolj ali manj še danes. 

Nič druženj, razen individualnih obravnav po sobah. Priznam, da je bilo krajše 

obdobje res hudo, ker so se okužbe hitro širile in smo bili vsi skupaj zelo zaskrbljeni. 

Individualni pogovori s stanovalci so pripomogli k temu, da smo lahko vzdrževali vsaj 

minimalen nivo psihične stabilnosti.  

V decembru smo stanovalcem omogočili individualne sprehode v spremstvu 

zaposlenih ali prostovoljcev na vrtu, terasi ali samo po hodnikih bivalnih enot, seveda 

z upoštevanjem ukrepov za preprečitev širjenja virusa.  
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Obiskali so nas predstavniki Hospica in Združenja SILA. Srečanje je potekalo skozi 

stekleno pregrado oziroma stekleno steno dnevnega prostora. Na Združenju SILA so 

pripravili novoletne voščilnice, ki so bile naslovljene na vsakega stanovalca posebej.  

Še istega dne ob 17. uri je potekalo potopisno predavanje o Šrilanki, ki ga je za 

stanovalce pripravila turistična agencija Oskar. Na velikem platnu nas je po daljni 

deželi popeljala turistična vodnica omenjene agencije, gospa Vesna Selan. 

Predavanje je bilo na vrtu in malo pozneje še na terasi. Kljub mrzlemu vremenu je 

bilo nepozabno, lahko rečem, da romantično. Prepričali smo se, da je tudi to mogoče 

in bi lahko tovrstne dejavnosti še ponovili. Stanovalci so lahko predavanju sledili iz 

svojih sob ali z balkonov. Po koncu predavanja so takoj sledila vprašanja 

poslušalcev, kar mi je bilo v veliko veselje, saj je bilo takoj jasno, da poslušajo, jih 

stvar zanima in so željni tovrstnih dogodkov, ki jim jih je epidemija odrekla.  

Ob koncu leta je manjša skupina zaposlenih podelitev novoletnih daril in voščilnic 

izkoristila za ples s stanovalci ob živahni glasbi v vsaki sobi posebej. Za stanovalce je 

bilo to presenečenje, za nas pa glede na njihove odzive še večje, saj je stanovalce 

ritem razveselil in povzdignil, vsak od njih pa se je odzval na svoj način, skratka 

pozitivno. Tudi med zaposlenimi ni nihče ostal ravnodušen – vsak je naredil kakšen 

plesni korak, za kratek čas prisluhnil ali zaploskal. Posnetek tega dogodka je bil 

objavljen na domski Facebook strani, zaključiti pa bi želela s komentarjem enega od 

sledilcev: "Veselje tudi v težkih časih, srečno naprej." Naj bo to naše vodilo.  

 

 

 Delovna terapevtka 
Roza Micevska 
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SPOŠTOVANI ZAPOSLENI V ENOTI KOLEZIJA! 

 

Pred enim letom sem se odločila za dokončen odhod od doma, kjer sem preživela v 

zakonu veliko lepega – do tragedije. 

To je bilo nekoč. 

Tako gledam in vidim danes: 

Odprla sem novo poglavje v svoji knjigi življenja. Nisem se spraševala, kaj in kako 

bo, temveč sem skočila v vodo in takoj uspešno zaplavala, ker ste že prvi dan, 9. 

oktobra 2019 potrdili mojo odločitev, da sem resnično dobrodošla, da bom tu 

zadovoljna in da bom od tu tudi mirno odšla v neznano. 

Srčno se zahvaljujem vsem zaposlenim za spoštovanje, za trdo delo z vedno 

nasmejanim obrazom in vztrajnostjo, kar je v močno oporo vsakemu staremu človeku 

v zadnjih letih življenja. 

Tu se dobro počutim in to je moj topel dom! 

Vsi še naprej zdravi in zadovoljni opravljajte svoj človekoljuben poklic, da bo vam in 

nam starim ljudem prinašal samo dobro in mirno starost. 

Hvala za vaše poslanstvo. 

Stanovalka 

Antonija Štucin 

 

 

 

 

 

https://www.google.si/url?sa=i&url=https://www.coolinarika.com/tag/zahvala/&psig=AOvVaw29TXghOaUqlIm2srgaG0SO&ust=1610617513649000&source=images&cd=vfe&ved=0CAIQjRxqFwoTCMDE_PvPmO4CFQAAAAAdAAAAABAD
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BESEDNI IN SLIKOVNI PRIKAZ DOGODKOV V LETU 2020 

 

8. JANUAR:  PREDAVANJE V SKLOPU PROJEKTA APPLAUSE NA TEMO 
                    ODSTRANJEVANJE INVAZIVNIH TUJERODNIH RASTLIN. 
                    PREDAVALA JE GA. META KURENT GOLOB. 

 
 

 
10. JANUAR: POTOPISNO PREDAVANJE NA TEMO SKRIVNOSTNI PERU 
                      V SLIKI IN BESEDI. PREDAVAL JE G. RADO UREVC. 
 
 
 
30. JANUAR: NASTOP MPZ BARJE. 
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31. JANUAR: TOMBOLA. 

 
 
 
 
 

 5. FEBRUAR: POTOPISNO PREDAVANJE. PREDAVAL JE mag. ANDREJ             
PAVLIČ. 

 
 

 
 



~ 34 ~ 
 

6. FEBRUAR: PROSLAVA OB OBLETNICI DOMA. 
 
                       NASTOPAJOČI: NA PIANINO JE IGRALA JANA JAMŠEK, 
                       NA VIOLINO KATARINA KRALJ. 

  ZAPEL JE DOMSKI PEVSKI ZBOR STANOVALCEV S SOLISTOM 
                       G. VINKOM ZALARJEM. 

 
 

7. FEBRUAR: POTOPISNO PREDAVANJE O ARGENTINI.  
                       PREDAVALA JE GA. MANCA OGRIN. 
 
 
 
 

12. FEBRUAR: NASTOPIL JE KVARTET BARJE. 
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24. MAJ:NASTOP KVARTETA TROBIL SIMFONIČNEGA ORKESTRA 
              RTV SLOVENIJA.  

 
 

 

2. JUNIJ: NASTOP POZAVNISTOV ORKESTRA SLOVENSKE FILHARMONIJE. 
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17. JUNIJ: PIKNIK – KOSILO NA DOMSKEM VRTU. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

20. JUNIJ: NASTOP PIHALNEGA ORKESTRA VIČ 
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30. JUNIJ: SKUPINA STANOVALCEV SE JE UDELEŽILA 
      DOPOLDANSKEGA  IZLETA Z LADJICO PO LJUBLJANICI. 

 
 
 
 
 
 
 

10. JULIJ: IZVEDLI SMO PLESNO DELAVNICO NA PROSTEM – NA VRTU 
                 POD VODSTVOM PLESNE STROKOVNAKINJE NEVE KRALJ. 
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16. AVGUST: GLASBENI VEČER NA DOMSKEM VRTU 

 
 

26. AVGUST: OBISKALI SO NAS RDEČI NOSKI – TRIJE KLOVNI. 
                       NJIHOV     NASTOP SO STANOVALCI LAHKO SPREMLJALI 
                       NA DOMSKEM VRTU. 

 
15. SEPTEMBER: TRGATEV DOMSKE TRTE S PIKNIKOM 

 
 



~ 39 ~ 
 

23. SEPTEMBER:  OBISK RDEČIH NOSKOV – ŠEST KLOVNOV, 
KI SO NAREDILI PARADO OKOLI DOMA. 

 
15. OKTOBER: NASTOP RDEČIH NOSKOV – OBHOD OKOLI DOMA. 
 
 

16. DECEMBER: NASTOP RDEČIH NOSKOV NA DOMSKEM VRTU 
                            IN PARADA OKOLI DOMA. 
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18. DECEMBER: SREČANJE S PREDSTAVNIKI HOSPICA IN ZDRUŽENJA SILA.  
       KONTAKTNO SREČANJE JE POTEKALO SKOZI STEKLO 
      OZ. STEKLENO STENO DOMSKEGA DNEVNEGA PROSTORA. 

 

 
 
 

18. DECEMBER:  VEČERNO POTOPISNO PREDAVANJE O ŠRILANKI NA VRTU 
IN NA TERASI DOMA V ORGANIZACIJI TURISTIČNE 
AGENCIJE OSKAR. PREDAVALA JE TURISTIČNA VODNICA 
VESNA SELAN. 
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24. DECEMBER:  NOVOLETNA OBDARITEV STANOVALCEV  
                               OB ZVOKIH ŽIVAHNE GLASBE. OBISKALI SMO  
                               VSE STANOVALCE. 
 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



~ 42 ~ 
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